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رئیس اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی سمنان:
ارکان نظام، قانون مرد مي سازی اقتصاد ملی را 

تدوین و تصویب نمایند
گروه شهرستانها: فرج الله معماری رئیس اتاق بازرگانی صنایع معادن و 
کشاورزی سمنان در نشســت فعالان اقتصادی استان با وزیر امور اقتصادی و 
دارایی با تبریک چهل و ششــمین سالگرد انقلاب شکوهمند اسلامی با تاکید 
بر اهمیت بخش خصوصی در دســتاوردهای اقتصادی کشور گفت با توجه به 
شــرایط خاص اقتصادی و چالش های فراروی ایران در حوزه مسائل منطقه ای 
و بین المللی نیازمند زمینه ســازی برای افزایش سهم فعالان بخش خصوصی 

در اقتصاد کشور هستیم.
معماری با ابراز تاســف از ســهم اندک بخش خصوصی و تعاونی در اقتصاد 
کشور افزود با وجود تاکیدات مکرر رهبر معظم انقلاب اسلامی مبنی بر تسهیل 
واگذاری بخشهای مختلف اقتصاد به بخش خصوصی، متاسفانه عزم جدی برای 

اجرای سیاستهای اصل ۴۴ قانون اساسی بطور حقیقی وجود ندارد.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی سمنان گفت : متاسفانه 
هــدف گذاری مقرر در فرمان اصل ۴۴ مبنی بر ســهم بخش تعاون به میزان 
۲۵ درصد از نظر برنامه ریزان و قانون گذار مغفول مانده که انتظار داریم سهم 

بخش خصوصی در این حوزه به بیش از ۵۰ درصد افزایش یابد.
وی اذعان داشت: پیشنهاد تصویب قانون مرد مي سازی اقتصاد ملی در جهت 
کاهش نقش دولت و افزایش ســهم و نقش بخش خصوصی در اقتصاد ملی در 
دســتور کار ارکان نظام قرار گیرد در این راستا اتاق بازرگانی ، صنایع ، معادن 
و کشــاورزی سمنان آمادگی کامل خود را جهت تنظیم و تدوین پیش نویس 
لایحه قانون مرد مي ســازی اقتصاد ملی با هماهنگی اتاق ایران اعلام نموده که 

امیدواریم این مهم مورد توجه سران سه قوه قرار گیرد.
معمــاری گفت : تصویب قانون مرد میســازی اقتصاد ملــی فارغ از قوانین 
موجود و اســناد بالادســتی به منظور تکمیل قوانین و رفع خلاهای قانونی ، 
قانون مرد مي ســازی اقتصاد ملی میتواند به مشارکت گسترده بخش خصوصی 
در جهت جهش اقتصادی کشــور کمک شایانی نموده و رشد اقتصادی هدف 

گذاری شده را تحقق بخشد.
رئیس پارلمان بخش خصوصی سمنان با بیان این مهم که واگذاری اقتصاد 
به بخش خصوصی ســبب رشد اقتصادی و افزایش بهره وری خواهد شد اظهار 
داشــت: توان مدیریتی و کارشناسی بخش خصوصی کشور ظرفیتی بی نظیر 

برای رشد اقتصادی و رفع تنگناها محسوب  مي شوند.
وی ناترازی بودجه عمومی دولت را ناشــی از حجم بزرگ دولت و ورود در 
امور تصدی گری برشــمرد و هزینه  های مترتب آن را منعکس در تصویر کلان 
بودجه دانســت و گفت: کوچک سازی و چابک ســازی دولت و برون سپاری 
فعالیت  ها به بخش خصوصی واقعی میتواند باعث رشد و توسعه اقتصادی کشور 
شــده و جهش مورد انتظار در اقتصاد کشــور را شاهد باشیم و ناترازی بودجه 

عمومی دولت را کاهش دهیم.
رئیس اتاق بازرگانی ســمنان با تاکید بر این مهم که دولتها باید متمرکز به 
امور حاکمیتی، نظارتی و تسهیل گری باشــند افزود: فعالان اقتصادی استان 
ســمنان از دولت مجلس و قوه قضائیه انتظــار دارند با تدوین و تصویب قانون 
مرد مي ســازی اقتصاد ملی شرایط حضور مشارکت حداکثری بخش خصوصی 

در اقتصاد کشور را فراهم نمایند.
فرج الله معماری گفت: امروز نیازمند یک قانون جامع و کامل در راســتای 
تشویق و تســهیل بخش خصوصی برای ورود به بخشهای گوناگون اقتصادی 
هســتیم که این مهم اهتمام دولت و مجلس و دستگاه قضایی را  مي طلبد که 
قطعا  مي تواند در مقابله با تحریمها و فشارهای اقتصادی کمک شایان توجهی 

نماید.

مدیر کل بهزیستی استان اصفهان:
۴۰۰ نیروگاه خورشیدی کوچک مقیاس

ایجاد می شود
گروه شهرستانها: تفاهم نامه ســه جانبه ایجــاد ۴۰۰ نیروگاه خورشیدی 

کوچک مقیاس ویژه مددجویان بهزیستی منعقد شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل بهزیستی، ناصر چاووشی گفت: در راستای 
ایجاد شــرایط درآمدزائی ویژه توانخواهان واجد شــرایط بــه ویژه مددجویان 
غیرقابل بازتوان، تفاهم نامه ســه جانبه ایجاد ۴۰۰ نیروگاه خورشیدی کوچک 
مقیاس ویژه مددجویان بهزیســتی بین مدیر کل اداره بهزیستی استان، مدیر 

کل اداره توزیع برق استان و دبیر نهاد مردمی رسالت منعقد شد.
مدیر کل بهزیســتی اســتان اصفهان افزود: هدف از عقــد این تفاهم نامه، 
شناسائی و معرفی مددجویان دارای شــرایط از طریق بهزیستی، تامین مالی 
نصب پنل ها در قالب تســهیلات وام از محل اعتبارات قرض الحسنه رسالت و 
اقدام فنی و کارشناسی جهت تجهیز و راه اندازی نیروگاه ها از طریق اداره برق 

استان می باشد.

توقف مازوت سوزی در نیروگاه شازند
رئیس اداره امور آزمایشــگاه های اداره کل حفاظت محیط زیســت استان 

مرکزی از توقف مصرف سوخت مازوت در نیروگاه حرارتی شازند خبر داد.
علیرضا محرابیان در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: از چهار واحد نیروگاه، دو 

واحد، گازسوز شده و یک واحد در حال تعمیرات اساسی است.
وی افزود: یک واحد دیگر نیز به علت عدم تخصیص ســوخت گاز و پلمب 
مازوت از مدار تولید خارج شــد. به گزارش ایسنا، نیروگاه حرارتی شازند از ۲۰ 

آذرماه به دلیل ناترازی در تامین گاز ناچار به استفاده از سوخت مازوت شد.

سند مالکیت ۷ تالاب خوزستان به مساحت ۳۸۶۰ 
هکتار صادر شد

رئیس کل دادگســتری خوزســتان گفت: برای ۷ تالاب خوزســتان سند 
مالکیت به نام دولت جمهوری اسلامی ایران انجام صادر شده است.

علی دهقانی رئیس کل دادگســتری خوزستان در حاشیه مراسم تجلیل از 
کارکنان و قضات برتر استان گفت: در راستای حفاظت و صیانت از عرصه های 
ملی و انفال و جلوگیری از تضییع حقوق بیت المال، برای ۷ تالاب خوزســتان 

سند مالکیت به نام دولت جمهوری اسلامی ایران انجام صادر شده است.
رئیس کل دادگســتری استان خوزســتان با بیان اینکه با توجه به کاهش 
نزولات آســمانی در ســال های اخیر، عقب نشــینی ســطح آب تالاب ها در 
خشکســالی های ســنوات اخیر و جهت جلوگیری از تجاوز به عرصه های ملی 
و انفــال از حریم این منابع ملی و همچنین تغییر در اکوسیســتم تالاب  ها، با 
حدنگاری صورت گرفته، توسط اداره ثبت اسناد و املاک استان، سند مالکیت 

۷ تالاب استان خوزستان به مساحت ۳۸۶۰ هکتار صادر شده است.
رئیس کل دادگستری خوزســتان بیان کرد: تعیین حد و مرز اراضی ملی و 
منابع طبیعی و صدور ســند مالکیت یکی از اولویت هایی است که در شورای 
حفظ حقوق بیت المال اســتان دنبال می کنیم و با تلاش شبانه روزی همکاران 
مــا در اداره کل ثبت اســناد و مالکیت اســتان تاکنون تالاب های شــادگان، 
هورالعظیم، بندون، میانگران، بامدژ، تمبی و شــیم بار حد نگاری شده و سند 

تفکیکی آنان صادر شده است.

یوزپلنگ »هیوا« پس از سه سال 
در شاهرود دیده شد 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان سمنان گفت: یوز ماده »هیوا« فرزند 
یوز »هرب« بعد از سه سال بی خبری در حوزه استحفاظی محیط بانی »دلبر« 
در محدوده پارک ملی توران در شهرستان شاهرود دیده و تصویرش ثبت شد. 
به گزارش ایرنــا، بهرامعلی ظاهری افزود: بیســت و یکم بهمن ۱۴۰۲ در 
حوزه اســتحفاظی محیط بانی دلبر در محدوده پارک ملی توران، تصویر فرزند 
یوزپلنگ هرب دیده شــد. وی ادامه داد: در تصویربرداری محیط بانان و پس از 
بررسی تصاویر و شناســایی الگوی خال  های این یوزپلنگ توسط کارشناسان 

مجرب، یوز مذکور ماده بالغ هیوا شناسایی شد.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت استان سمنان گفت: هیوا سال ۱۳۹۸ در 
پــارک ملی توران از مادر یوز هرب به دنیا آمد که با وجود تلاش  ها برای ثبت 
یوزها توســط دوربین  های تله ای از سال ۱۳۹۹ تاکنون هیوا دیگر دیده نشده 

بود.
به گزارش ایرنا، هرب در نخســتین زایمان ثبت شــده خود سه توله یوز با 
نام  های »هیوا«، »هلیا« و »هانا« به دنیا آورد. هیوا در واقع خواهر هلیا است و 
مشاهده و ثبت مستقیم هیوا پس از سه سال از نظر کارشناسان حوزه حفاظت 

از یوز در ایران دستاورد بسیار بزرگی است.

در گذشته انواع و اقسام ماهی ها زینت بخش کوتاهازاستانها
سفره مهمانی هرمزگانی ها بود، اما مدتهاست 
که مصــرف آن به دلایل متعــدد و در نتیجه 
قیمت بالا در سفره این ساحل نشینان کاهش 

یافته است.
هرمزگان، اســتانی که زندگی مردمانش به 
واسطه دارا بودن بیش از دو هزار کیلومتر نوار 
ســاحلی و قرار گرفتن در کنار خلیج فارس و 
دریای عمان با دریا گره خورده و از دیرباز صید 
و صیادی و امرار معاش از این راه شــغل آبا و 
اجدادی شان محسوب می شود و سفره ساحل 
نشینانش همیشه پراز برکت و انواع ماهی ها و 

غذا های دریایی خوش آب و رنگ بوده است.
خانه هایی که همیشــه عطــر و بوی طبخ 
غذا هایــی دریایــی از مطبخ  هایش به مشــام 
می رســید گویی حــالا ایــن بــو و غذا ها از 
آشــپزخانه های مدرن و سفره  هایش به دست 

فراموشی سپرده شده است.
از رونق صیادی تا بی رونقی ســفره مردم از 

ماهی و میگو
هرمزگان بــا توجه به طول نوار ســاحلی، 
تنوع آبزیان و روش های صید، ۴۰ درصد صید 
آب های جنــوب، فعالیت حدود ۴ هزار و ۲۰۰ 
فروند شــناور مجاز و ۳۰ هــزار صیاد به عنوان 
قطــب صید و صیادی در کشــور محســوب 
می شود. علاوه بر این استان گرچه هنوز صید 
و صیادی در این استان رونق دارد و هرمزگان 
رکورددار رتبه نخســت صید آبزیان در کشور 
اســت و به طبع آن فراوانی یک محصول باید 
منجر بــه کاهش قیمت و یــا حداقل قیمتی 
معقول در بازار باشد، اما هرمزگانی ها از قیمت 

ماهی گلایه دارند. 
ایــن درحالی اســت که آمار ارائه شــده از 
سوی شیلات  همواره در خصوص رونق صید و 
پرورش ماهی و میگو  و پرورش ماهی در قفس 
کاملا رضایت بخش اســت و جایگاه اول تولید 
محصولات شــیلاتی کشور، جایگاه اول صید و 
صیادی، رتبه اول صــادرات آبزیان، بزرگترین 
ناوگان صیادی کشور، بیشترین بنادر صیادی، 
بیشترین ظرفیت پرورش ماهی در قفس کشور 
و ... را بخشــی از دست آورد های حوزه شیلات 

عنوان می کنند.
شــهروندان می گویند مدت  هاست به دلیل 
قیمت بسیار بالای گوشت قرمز مصرف آن در 
ســبد غذایی بسیار کم شــده، و اما با توجه به 
رســم دیرینه و علاقه وافر به آبزیان و خواص 
آن نمی توانیــم مصرف آبزیان را هم به حداقل 
برسانیم، اما گرانی آبزیان هم مایه نگرانی است.
همه ناراضی از مردم گرفته تا صیاد و ماهی 

فروشان 
موضوع گرانی ماهی بــا وجود قرار گرفتن 
استان در کنار دریا بهانه ای شد تا به بزرگترین 
بازار ماهی فروشان آن هم در بندرعباس سری 

بزنیم. 
خانم عامری می گوید: این مایه تاسف است 
که کنار دریا زندگی می کنیم، ولی گاهی بیشتر 
از یکبــار در ماه نمی توانیــم ماهی بخوریم در 
حالی که در گذشــته در هفته حداقل ۲ وعده 

ماهی می پختیم.
یکــی دیگر از مشــتری ها در بــازار گفت: 
قیمت ها بالاســت، ولی مجبوریم با هرقیمتی 
ماهی را بخریــم و همه مــردم از گرانی مواد 

غذایی ناراضی هستند.
یکــی از غرفه داران بــازار می گوید: قیمت 
برخی ماهی ها خیلی بالاســت به عنوان مثال 
قیمت هر کیلو ماهی شوریده ۴۰۰ هزار تومان، 
ماهی سنگســر و شــهری بیش از ۲۵۰ هزار 
تومان و یا ماهی مقوا ۲۰۰ هزار تومان است و 

خیلی از مردم توانایی خرید آن را ندارند. 

وی گفت: گاهی در روز درآمدمان از فروش 
بــه ۱ یا ۲ میلیون تومان هم نمی رســد، البته 
هزینه های بالارا هم باید در نظر گرفت و حتی 
قیمت قالب یخ برای نگهداری ماهی از ۳۰ هزار 

به ۵۰ هزار تومان افزایش یافته است.
یکی دیگر از فعالان بــازار هم گفت: بدون 
شــک مصرف ماهی بهتر از گوشت های قرمز و 
ســالمتر است، ولی خب همین هم گران است 
و بــا توجه به کم بودن توان مــردم در خرید، 
بازار کاســبی ما هم خراب بوده و خودمان هم 

ناراضی هستیم.
وی افــزود: هر غرفــه دار ماهانه ۱۲ تا ۱۳ 
میلیون تومان باید بابت اجاره پرداخت کند مگر 

درآمد ما چقدر است؟
یکی از افرادی که شغلش پاک کردن ماهی 
اســت گفت: ماهی تا به دست مصرف کننده 
می رســد ۵ یا ۶ دســت میچرخد و از همان 
دریا که صید می شــود نرخش بالاست و همه 
مشکلات متوجه فروشنده نیست. فروشنده های 
بازار روی هر کیلــو ماهی تنها ۱۰ هزار تومان 
سود می کنند درحالی که هزینه های بالای یخ، 
اجاره غرفه، هزینه های بهداشت و شهرداری را 

هم باید در نظر گرفت.
وی می گوید: خود من هم که شــغلم پاک 
کردن ماهی اســت بابت هــر کیلوگرم ۱۵ تا 
۲۰ هزار تومان دریافــت می کنم و ۳۰ درصد 
درآمد هــر روزم را باید بابت هزینه محل کار، 

آب مصرفی و موارد دیگر بپردازم. 
برخی از فروشندگان نیز فصل سرد و رفتن 
ماهی به اعماق و سخت بودن صید، بازار سیاه، 
قاچاق و دستفرشان را از دیگر دلایل برشمردند.

معیار تعیین قیمت ماهی چیست؟
مرادزاده مدیرعامل شــرکت تعاونی ماهی 

فروشان و مدیر بازار ماهی فروشان بندرعباس 
قیمــت ماهی را با توجه به مشــکلت و موانع 
متعدد موجود بر ســر راه فعــالان این حوزه 
معقول دانسته و گفت: در همه جای دنیا قیمت 
ماهی به روز و با توجه به عرضه و تقاضا تعیین 

می شود.
وی با اشــاره به تاثیر بســیاری از موارد و 
عوامــل دیگر در نــرخ گذاری آبزیــان افزود: 
مرغوبیت و کیفیت آبزیان با توجه به صیدگاه ها 
و زیســتگاه های متفاوت و ادوات و روش های 
صید متفاوت است و در نتیجه بر قیمت آبزیان 

صید شده تاثیر گذار است.
مدیر بازار ماهی فروشان بندرعباس می گوید: 
ماهی هوور که در رمچاه صید می شود گرانتر از 
هوور صید شده در آب های زیر هرمز است و یا 
ماهی ای که با تور صید می شــود به علت فشار 
وارده به آن ارزانتر از ماهی صید شده به روش 
گرگور است و صیاد با توجه به شرایط مختلف 
و میزان درصدی که صنف برای او مشــخص 
کرده صید خود را به فروش می رساند و ماهی 
به ترتیب از عمده فروش به خرده فروش و در 
نهایت تا به دســت مصرف کننده برسد قیمت 

نهایی را می یابد.
مرادزاده گفت: بعد از اتمام فصل صید میگو 
و آغاز فصل زمســتان و ناپایداری های جوی و 
دریایی و هشدار های هواشناسی برخی از روز ها 
صید انجام نمی شــود و وقتی صیاد برای صید 
به دریا نرود متعاقبا قیمت هم افزایش می یابد.

بــه گفتــه وی در این میان صیــادان هم 
مشکلاتی دارند و باید پای درد دل و مشکلات 
آن ها و اتحادیه شــان نشســت که بالا بودن 
دستمزدها، گرانی سوخت و ادوات صید و حذف  
سوبسید پرداختی از سوی شیلات به صیادان را 

هم میتوانی بخشی از عوامل دخیل در بالا بودن 
قیمت آبزیان دانست.

مرادزاده در خصوص گلایه شــهروندان در 
مورد پایین تر بودن نرخ ماهی در اســتان های 
دیگر نســبت به هرمزگان گفت: مســلما باید 
مصرف ماهی در ســبد غذایی همه خانواده ها 
باشــد و به دنبــال آن ماهی مــازاد برصید و 
نیاز داخل هرمزگان به دیگر اســتان ها ارسال 
می شــود، اما به دلیل تازه نبــودن و کیفیت 
پایینتر این آبزیان نســبت بــه ماهی ای که به 
صورت تازه و صید روز در اختیار هرمزگانی ها 

قرار می گیرد با قیمت کمتری عرضه می شود.
مدیرعامل شــرکت تعاونی ماهی فروشان 
می گویــد: صید قاچــاق و فعالیــت دلالان از 
معضلات در این حوزه محســوب می شــود و 
متاسفانه تعداد صیادان و شناور های غیرمجاز 

بیشتر از صیادان و شناور های مجاز است.
 آقای مرادزاده با اشــاره به لزوم برخورد با 
صید قاچــاق گفت: از ســوی دیگر مرغوبیت 
و کیفیت بــالای آبزیان هرمزگان نســبت به 
کشور های حاشیه خلیج فارس همچون امارات 
باعث ایجاد تقاضا در این کشور ها و سرایز شدن 
آبزیان صید شده توســط برخی سودجویان و 
صیادان به این بازار ها برای کســب سود بیشتر 

شده است. 
وی افزود: افراد فعال در بازار ماهی فروشان 
تمام ســرمایه خود را بــرای ارائه محصولی با 
کیفیت و بهداشــتی به مردم به کار گرفته اند 
و پرداخت بســیاری از هزینه ها از جمله اجاره، 
مالیات، هزینه های بهداشت، حق عضویت، شارژ 
مغازه به شــهرداری را به دوش می کشند این 
درحالی اســت که سود اصلی به جیب افرادی 
می رود که بدون هیــچ مخارجی مقابل بازار و 

در حاشــیه ساحل اقدام به دستفروشی آبزیان 
آن هم در شرایطی غیر بهداشتی کرده و بازار را 

نابسامان می کنند.
مدیرعامل شــرکت تعاونی ماهی فروشان 
می گوید: فروش آبزیان با تقاضای بالا همچون 
لابســتر، کولی و ماهی مرکب در بازار به دلیل 
حرام گوشــت بودن ممنوع است در حالی که 
در دستفروشــی ها با قیمت های بالا به فروش 
می رســد و جالب آنکه از این آبزیان در پخت 
انواع غذا های دریایی در رســتوران ها استفاده 

می شود و پرطرفدار است.
آقــای مــرادزاده افــزود: بار ها مســئولان 
شــهرداری، شــیلات، فرمانداری و دادستانی 
برای برخورد و جمع آوری این دستفروشــان 
قول مساعد دادند، اما متاسفانه تاکنون اقدامی 

صورت نگرفته است.
مدیرعامل شــرکت تعاونی ماهی فروشان 
گفت: با وجــود ممنوعیت صید ترال هنوز هم 
این نوع صید در برخی مناطق انجام می شود و 
با جارو کردن کف دریا و وارد کردن خســارات 
جبــران ناپذیر به ذخایر و زیســتگاه آبزیان و 
جانوران دریایی تیشــه به ریشه محیط زیست 

دریا می زند.
بی شک متعادل سازی بازار آبزیان نیازمند 
عزم جدی همه دســتگاه  های متولی و نظارتی 
اســت و در این بین ارائه راهکارهای مناســب 
برای رفع اساســی مشــکلات جامعه صیادی، 
فروشــندگان و فعلان این حوزه و جامه عمل 
پوشــاندن به آنها در جهت حذف واســطه  ها، 
دلالان و توزیع بی واسطه و جلوگیری از قاچاق 
نقش اساســی ای در ایجاد بستری مناسب و 
عرضه محصولی با کیفیت و قیمت مناسب به 

شهروندان ایفا  مي کند.

رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست از 
تشــکیل کارگروه مشــترک و نشست های دو 
جانبه با کشــور ارمنســتان برای رفع آلودگی 
رودخانــه ارس خبــر داد و گفت: بر اســاس 
کارگروه و تفاهمات ایجاد شــده در بازه زمانی 

کوتاهی آلودگی ارس رفع خواهد شد.
به گزارش ایســنا، علی سلاجقه در مراسم 
افتتاح هماهنگ ۶۷ پروژه محیط زیســتی، در 
پاســخ به پرسش ایسنا درباره آخرین وضعیت 
ایجاد همکاری و تفاهم نامه با ارمنســتان برای 
رفع آلودگی ارس اظهار کرد: کشور جمهوری 
اســلامی ایران با کشور ارمنستان ارتباط هایی 
را داشتند، خوشــبختانه در همین دوره اول، 
معاونت انسانی سازمان حفاظت محیط زیست 
در این کارگروه متشکل از وزارت صمت، وزارت 
نیرو و جهاد کشاورزی و امور خارجه در کشور 
ارمنستان حضور پیدا کردند که سه تفاهمنامه 

در آن کارگروه ایجاد شد.
وی افــزود: وزارت صمت، وزارت کشــور و 
سازمان حفاظت محیط زیست به عنوان مسئول 
کارگروه کل فرایند را مدیریت می کنند. اما ما 
از برخی دستگاه ها گلایه داریم، دستگاه هایی 
که وظایف مشخص دارند و باید خود را معرفی 
کنند. برخی دستگاه ها با مکاتباتی که انجام شد 

و پیگیری های اینجانب به صورت شــخصا، این 
معرفی را انجام دادند.

رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت 
تصریح کرد: کشــور ارمنســتان به خوبی به 
وظایف خود عمل کرده اســت و در بازه زمانی 
یک ماهه کارگروه خود را معرفی کرد. کارگروه 
ما نیز شکل گرفته و نشست دوجانبه نیز انجام 
خواهد شــد و امیدواریم که دولت ارمنســتان 
رویکرد مناسبی داشته باشد. ما از ظرفیت های 
کارشناسی کشور خودمان استفاده می کنیم هم 
در زمینــه صنایع و معادن و هم در زمینه های 
دیگر و فکر می کنم ایــن روندی که در پیش 
گرفته  شــده بســیار رو به جلو است و در یک 
بازه زمانی کوتاه می تواند مشکل آلایندگی ارس 
حل شود. در سال جاری در ۳ مرحله با مبلغی 
بالغ بر ۴ هزار و ۹۰۰ میلیارد ریال، ۲۲۶ پروژه 
محیط زیستی در کشور افتتاح شد که غالباً به 

مرحله بهره برداری رسیده اند.
وی ادامه داد: با توجه به نیازی که در محیط 
زیســت کشور به داده و همچنین نیازی که به 
ایستگاه های پایش جو، آب و خاک و پایش های 
میدانی در مناطق حفاظت شــده مطرح است، 

بسیاری از پروژه ها به این مقوله تعلق دارد.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست بیان 

کــرد: اتفاقاتی که در این دولــت رقم خورده، 
بســیار مهم بوده و از رسانه ها می خواهیم این 

مسائل را راستی آزمایی کنند.
معاون رئیس جمهــور تصریح کرد: قبل از 
انقلاب، تعداد ۵۷ منطقه حفاظت شده داشتیم 
که اکثراً شکارگاه ســلطنتی بوده و یا به قشر 
خاصی تعلق داشــته اند اما بعد از انقلاب ۳۰۹ 
منطقه حفاظت شــده داریم که تقریباً ۵ برابر 
شده و این مناطق در اختیار مردم قرار گرفته 

است.
ســلاجقه تاکید کرد: این مناطق در اختیار 
مردم قرار گرفت و با حفاظت مشارکتی اوضاع 
حفاظت بهتر خواهد شــد. مــردم مناطق را 

حفاظت، پایش و احیا می کنند.
وی دربــاره قوانیــن محیط زیســتی پس 
از انقــلاب گفت: در بحــث آیین نامه ها، قانون 
پســماند، هوای پاک، حفاظت خاک، تالاب ها 
و... را بعد از انقلاب شکوهمند اسلامی تدوین 
کردیم که امیدوارم در اجرا شــدن این قوانین 

همه دستگاه های مسئول کمک کنند.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست در 
پاســخ به ســؤال خبرنگاری در رابطه چرایی 
عدم اصلاح الگوی کشــت و حذف محصولات 
کشاورزی آب بر در حوضه آبریز دریاچه ارومیه 

در ۳۰ ســال اخیر گفت: در آخرین جلسه ای 
که با حضور معاون اول رئیس جمهور و وزرای 
جهاد کشــاورزی و نیرو داشتیم، قرار شد که 
حذف چاه های غیرمجاز و اصلاح الگوی کشت 
حوضه آبریز دریاچه ارومیه به زودی و در اسرع 
وقت انجام شود و بودجه خوبی نیز برای این کار 
در نظر گرفته شده است. معاون رئیس جمهور 
در ادامــه از پیشــرفت ۶۰ درصدی پســماند 
ســراوان خبر داد و گفت:  از مسئولین استانی 
می خواهیم که به زودی پایان کار این ســایت 

زباله را به مردم اعلام کنند.
سلاجقه با اشاره به ۳ میثاق محیط زیستی 
دولت سیزدهم تصریح کرد: نخستین میثاق این 
بود که هیچ پروژه عمرانی بدون مجوز محیط 

زیست کلنگ زنی نشود، دوم اینکه هر صنعت 
و فعالیــت معدن کاوی قبل از اجرا باید تصفیه 
خانه داشته باشد و سوم اینکه تمامی صنایع و 
آلاینده های جوی مکلف به نصیب سیستم های 
پایــش آنلاین و اتصال آن به سیســتم پایش 
آنلاین سازمان حفاظت محیط زیست هستند 

که دولت تاکنون به هر ۳ اینها پایبند بوده اند.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست در 
پایان با اشاره به راه اندازی سامانه جامع محیط 
زیســت کشــور گفت: با بهره برداری از سامانه 
محیط زیست، امضاهای طلایی حذف خواهد 
شد و همچنین باعث کاهش آلاینده های هوا، 
رفــت و آمد مــردم، ترافیک و توســعه دولت 

الکترونیک خواهد شد.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست اعلام کرد

تشکیل کارگروه آلودگی ارس با ارمنستان
حذف محصولات کشاورزی آب بر حوضه آبریز ارومیه

یک مسئول مطرح کرد

وضعیت شیر باغ وحش مشهد ناشی از سوءتغذیه نیست

اقدام جدی دستگاه های نظارتی و مسئولان ضرورت دارد

کلاف سردرگم بازار آبزیان در هرمزگان 

کارشــناس بیماری  های حیات وحش اداره کل حفاظت 
محیط زیست خراسان رضوی گفت: شیر نر باغ وحش مشهد 

که عکس آن در شبکه های اجتماعی منتشر و دچار لاغری 
شده، تحت درمان بیماری انگلی با آنتی بیوتیک است.

به گزارش ایلنا از مشــهد، علیرضا بنی اســدی در این 
خصوص اظهارکرد: وضعیت مشــاهده شده شیر باغ وحش 
مشــهد به هیچ وجه ناشی از سوء تغذیه نیست و تشخیص 
بیماری انگلی در این شــیر و آغاز درمان از ســه هفته قبل 
انجام گرفتــه و طی این مدت تا کنون انجام ۲ دوره درمان 

ضدانگلی برای این حیوان ثبت شده است.
وی ادامه داد: با توجه به این که هر دوره درمان ضدانگلی 
باید با ۱۰ روز فاصله باشــد و ســپس با نمونه گیری خون 
وضعیت شــیر از نظر بیماری دوباره سنجش شود، سومین 
دوره نمونه گیری این قلاده شیر به زودی با رسیدن جواب 

آزمایش خون در صورت نیاز انجام خواهد شد.
کارشــناس بیماریهای حیات وحش اداره کل حفاظت 
محیط زیســت خراســان رضوی گفت: حیوانات نیز مانند 

انســان  ها دارای تیپ  های بدنی هســتند و این شیر بیمار 
نیز دارای تیپ بدنی لاغر اســت که ابتلا به انگل به صورت 
طبیعی موجب کاهش وزن بیشتر شیر و نمایان شدن بیشتر 

لاغری شده است.
بنی اسدی در خصوص چرایی ابتلا به بیماری انگلی این 
شــیر افزود: در شــرایط افزایش دمای هوا و محیط زیست 
حیوانات به طــور قطع ابتلا به بیماری  هــای انگلی، وجود 
حشرات و بیماریهای مرتبط با آنها امری دور از ذهن نیست 
اما در کنترل  ها و نظارت های انجام شده موارد غیربهداشتی، 

آلودگی و یا سوءتغذیه برای این شیر مشاهده نشده است.
وی تاکید کرد: در حالی که سایر حیوانات باغ وحش در 
ســلامت و سطح مطلوبی از تغذیه قرار دارند نمی توان تنها 

یک حیوان را دچار سوء تغذیه دانست.




